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Pominul nám starý rok a nastartoval nový. 
Ne že by se s půlnocí změnilo něco jiného než číslo na kalendáři. To už jsme asi všichni zažili 
mockrát a dobře víme, že ani kalendář ani hodinky nebo jakkoli vymakaná časomíra 
doopravdy nic nemůže změnit. 
Ale i tak je to pro nás příhodná chvíle, abychom se zamysleli nad tím časem, který odplynul a 
po kterém zůstává jen vzpomínka, i nad tím, který je na obzoru a ke kterému se vztahují naše 
očekávání nebo obavy. 
Apoštol ovšem nemluví o žádných časových obdobích, ať už dnech, rocích nebo staletích, ale 
mluví o lidech. Nás, obyčejných smrtelníků se týká toto ujištění: 
Kdo je v Kristu, je nové stvoření. 
 
Cítíte se noví? Jako po generálce? 
Já to úplně nemůžu říct. Že by mě nic nebolelo, netrápilo, netížilo? Že bych se nemusel stydět 
za nic, co jsem zvrtal? Že bych si připadal jako bílý, nepopsaný list papíru, připravený pro 
úplně nový příběh? 
Asi to nemůžu tak lehce říct. 
Zdá se, že je to stejně nejednoduché, jako s tím novým rokem – sice otočíme list v kalendáři, 
ale ve skutečnosti se nic samo od sebe nezmění. 
Jak to tedy je s tím novým stvořením? 
 
Je třeba si připomenout, co vlastně tomuto biblickému ujištění předchází: 
Apoštol mluví o lásce Kristově, která se nás zmocňuje, obklopuje nás, činí nás svými zajatci. 
Jestliže věříme, jestliže vírou přijímáme, že jeden Beránek byl obětován za všechny, aby jim 
byly odpuštěny viny, jestliže soudíme, že toto je pravda, pak rozumíme hloubce Boží lásky 
k nám. 
Tato láska nás uchvacuje, zůstáváme před ní stát v úžasu – jak je možné, že někdo byl 
ochotný za mne položit život, že někdo byl ochotný přijmout trest za moje provinění. 
Pán Ježíš Kristus zemřel za nás všechny, za mne i za vás. 
Všechno, co jsme v minulém roce nějak prokoučovali, pokazili, vymňoukli – to všechno 
dopadlo na Jeho záda. 
Můžeme se chvíli odmlčet a potichu si vzpomenout, o čem všem by mohla být řeč... 
 
Bylo by to možná dost depresívní, beznadějné, kdyby na jeden verš nenavazoval hned druhý: 
zemřel, ale taky vstal z mrtvých. A ti, za koho zemřel, už nejsou jen sami svoji, nežijí už jen 
sami pro sebe, ale žijí pro Toho, kterého smrt neodeslala do zapomenutí, ale který jí naopak 
vykázal hranice – vstal z mrtvých a slíbil vzkříšení všem, kdo Mu uvěří. 
Každý z nás dostává tuhle výzvu: vezmeš tuhle Boží nabídku vážně? Rozhodneš se na svět 
dívat novýma očima? Očima Boží milosti, Božího odpuštění, Boží spravedlnosti a lásky? 
 
Jak se díváme na svět, na své bližní nebo i sami na sebe? 



Hledáme ve všem a u všech, jen to, co je pochroumané, pokažené a co nestojí za nic? 
Připomínáme jen to, co se nepovedlo, co se rozsypalo a zpotvořilo? Nemůžeme zapomenout 
na přehmaty, kiksy a nedostatky? Zdá se nám, že ve všem tom byla zlovůle a špatný úmysl? 
Anebo dokážeme třeba i za poškrábaným povrchem rozpoznat Boží plán, dobrou podstatu 
Božího stvoření? Dokážeme v lidech i v ostatních tvorech vidět to důležité, to, co je hodno 
lásky a obdivu a díkůvzdání? Jsme ochotní se přeladit ze záporna do kladna, z nevrlosti do 
vděčnosti, ze skuhrání do chválení? 
Jsme ochotní pohled „lidský“ vyměnit za pohled Boží? Jsme ochotní nahlédnout pod pokličku 
dění a v těle vnímat i ducha? 
Apoštol říká, že už nebude nikoho a nic posuzovat jen lidskými měřítky. V téhle souvislosti si 
možná vzpomeneme na zkušenost proroka Samuele, když hledal nového krále pro Izrael: 
vybíral ze sedmi bratrů, jeden byl krásnější, silnější a zdánlivě vhodnější než druhý. Ale Boží 
hlas mu vysvětlil, že Bůh se nedívá jen na povrch, jen na to, co je před očima, ale hledí 
k srdci, k podstatě věcí i lidí. 
 
Právě toto míní náš epištolní text: 
Možná, že když se podíváme na svět kolem sebe a na lidi kolem sebe, vidíme všechno 
unavené, pokaňkané, zmatené. Možná, že i když se podíváme do zrcadla, děsíme se svých 
vlastních chyb a nedostatků. Možná, když se ohlédneme za uplynulým rokem (nebo životem), 
připadá nám nepovedený a pokažený a neúspěšný. 
Ale přesto, když se spolehneme na Boží slib, zjistíme, že v událostech, věcech, lidech, a 
dokonce i sami u sebe najdeme spoustu důvodů k radosti a k děkování. Zjistíme, že není 
všechno tak beznadějné – protože Bohu svatému a dokonalému záleží na nás i na celém světě. 
A že Pánu Ježíši, spravedlivému a dobrému jsme stáli za to, aby za nás nabídnul vlastní 
utrpení a smrt jako výkupné; a že Jeho ožitím i my dostáváme nový život, a začínáme nový 
příběh – jako ten nový a čistý (nebo vyčištěný) list papíru... 
 
Jsme nové stvoření v Kristu. 
To si můžeme na začátku nového roku připomínat a přivlastňovat. Nemusíme se trápit svou 
nedokonalostí, svými chybami. Nemusíme si nadávat, jak jsme špatní a neschopní. A ani nad 
druhými nemusíme lomit rukama a naříkat – protože v Pánu Ježíši Kristu je vše 
rekonstruováno, znovustvořeno, je to nové. 
Bůh nám pro Ježíšovu oběť lásky odpouští naše viny a přijímá nás do své rodiny, jako své 
milované děti. 
A s Ním se už nemusíme bát ničeho, co nový rok přinese. Dokonce ani oheň nebo vodní 
přívaly (ať už pro nás symbolizují jakoukoli překážku nebo zádrhel, kterých se děsíme) 
nemusí pro nás být pastí – protože Pán Bůh všemohoucí je na naší straně. 
Budeme si to připomínat i při Večeři Páně, tím hmatatelným a poživatelným ujištěním o Boží 
blízkosti a Boží přízni. 
A tak až budete držet v ruce chleba a pohárek vína, nezapomeňte si říct v duchu: „Jsem nové 
stvoření, a taky všichni tady kolem mne a všichni, nad kterými se Bůh slitovává; jsme nové 
stvoření a s tím vykročíme do nového roku...“ 
 
Pane Bože, dávno kdysi jsi stvořil svět i člověka. Obdivujeme Tě a chválíme Tě za to. 
Děkujeme Ti, že Tvůj Syn, Pán Ježíš Kristus, znovunachází to, co my jsme ztratili, a 
znovuobnovuje to, co my jsme pokazili. 
Už nás, Pane, hledět na svět, na druhé i na sebe sama Tvýma očima a vidět nové stvoření, 
vykoupené a zachráněné. AMEN 


